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مصاحبه میخائیل لاوون لوتم سفیر رژیم صهیونیستی در آذربایجان با خبرگزاری «آپا»

در اسراییل توجه فراوانی نسبت به مطالعه روندهای جدید و توسعه موجود در آذربایجان وجود دارد كه دو كشور را به

هم نزدیكتر میكند

سرویس آذربایجان/خبرگزاری آران
خبرگزاری آران / سرویس آذربایجان :

س ـ امكانات بالقوه در مناسبات بین آذربایجان و اسراییل را چگونه می بینید؟
ج ـ من از سطح این مناسبات و عمدتا از راستای انتخاب شده برای این مناسبات توسط رهبران دو كشور راضی هستم. زیرا در این راستای كارهای زیادی در پیش داریم. چیزی كه

مهمتر است، اتخاذ تصمیماتی در این راستا می باشد.
س ـ آیا در پی سفر شیمون پرز رییس جمهوری اسراییل تغییری در سطح این مناسبات انجام گرفته است؟

ج ـ بله، من این تغییر را می بینم... پس از دیدار روسای جمهور هم عزم و هم حمایت ضروری برای توسعه هر چه بیشتر مناسبات را دیدم. در حال حاضر در شماری زمینه ها برای

بوجود آمدن مناسبات متقابل و انجام گفتگو زمینه مناسب فراهم شده است. ولی انجام اقدامات مشخص زمان می خواهد. چند ماه وقت لازم است كه ما طرحهایی را ارایه

نماییم. ولی باید بگویم كه من سرآغاز را می بینم. ما در این كشور جمعیت یهودی دارای اهمیت اجتماعی داریم. سعی می كنیم كه در توسعه روابط تجاری و اقتصادی از كمك آنها

نیز بهره مند شویم. در اسراییل توجه فراوانی نسبت به مطالعه روندهای جدید و توسعه موجود در آذربایجان وجود دارد كه دو كشور را به هم نزدیكتر می كند.
س ـ آیا خبرهای مبنی بر میانجیگری آذربایجان بین اسراییل و جهان عربی واقعیت دارد؟

ج ـ در 20 سال اخیر و شاید در ظرف مدت بیشتر شماری میانجیگران فعالیت نموده اند، برخی نتایج نیز به دست آمده است. بر این باورم كه عامل اصلی موثر در دستیابی به

نتیجه در این زمینه عبارت از تمایل طرف ها به حادثه مناقشه می باشد. بویژه كمك و یا پیشنهاد كشوری همچون آذربایجان برای ما خیلی جالب و حایز اهمیت خواهد بود..
در رابطه با مسئله امكانات رهبر هر كشوری اهمیت بیشتری دارد تا نام آن كشور. ظرف مدت مدیدی شماری كشورها از جمله آمریكا تلاشهای میانجیگری خود را به خرج داده اند.

سعی كرده اند كه نقش مشخصی ایفا نمایند، ولی موفق نشده اند. از این لحاظ كشور شما امكانات گسترده ای دارد. رییس جمهوری شما بسیار آدم ماهری می باشد. به نظر من،

كمك رییس جمهوری با چنین مهارتی در این زمینه بسیار مثمر ثمر خواهد بود.
س ـ آیا شهروندان اسراییل از امكانات جهانگردی آذربایجان بهره مند می شوند؟

ج ـ برای این منظور باید پروازهای مستقیم تامین شود. آذربایجان امكانات فراوانی در زمینه جهانگردی دارد. من به بخش غبله سفر كرده و این امكانات را به چشم خود دیده

ام... بدیهی است كه به این منظور در وهله اول باید این امكانات به توجه طرف اسراییل رسانده شود. به این منظور می توان سفر گروهی از شهروندان اسراییل را سازماندهی

نمود. طبعا انجام پروازهای مستقیم نیز برای تحقق این هدف شرط مطلق می باشد...
س ـ مشكلی كه با شركت «آذال» پیش آمده بود، حل و فصل گردید ؟

ج ـ متاسفانه، در این زمینه پیشرفتی میسر نگردیده است. برای دستیابی به نتیجه ای باید گفتگو دوجانبه انجام گیرد، نه یكجانبه...
س ـ آیا شما با جمعیت یهودی در آذربایجان آشنا شده اید و به بخش قوبا سفر كرده اید؟

ج ـ آره، به اتفاق كنسول سفارت به بخش قوبا سفر كردیم . من با جمعیتهای یهودی موجود در شماری از نیروهای جهان دیدار كرده ام. باید بگویم كه این جمعیت از سایر جمعیت

هایمان متفاوت است. زیرا آنها در جامعه ای بسیار باز و در شرایط دوستی زندگی می نمایند. بعنوان مثال، در كشورهای اروپای شرفی و در شماری كشورهای دیگر مشكلاتی در

زمینه ارایه استعدادهای خود برای یهودیان و نیز فعالیت كنیسه های یهودی وجود دارد. ولی در باكو و قوبا دیدم كه كنیسه های قابل توجه وجود دارد و این جمعیت فرهنگ و

طرز تفكر كاملا متفاوتی دارد. این وضعیت در نزد من ارزش زیادی دارد.
پایان پیام.
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